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REVISTA PRESEI 

Cuprins:  

• Proteste inedit sub geamul ministrului Muncii: nu vrem doar praful de pe toba 

• Deficitul bugetar a crescut la 1,71% din PIB dupa primele 6 luni, dar e in scadere 

fata de 2021 

• Romania va primi 31 de miliarde de euro pana in 2027, din fondurile de coeziune 

ale UE (instrumentul de atenuare a diferentelor fata de alte tari). Cele mai mari 

alocari, pentru reducerea ratei somajului si pentru transportul in comun 

• Soldul creditelor acordate firmelor si populatiei a crescut cu 17,5% in iunie, fata 

de aceeasi luna din 2021. Avansul, pe fondul cresterii cu 19% a componentei in lei 

si cu 13,7% a celei in valuta 

• Lista completa cu cererile consortiilor universitare, dupa intalnirea de la Palatul 

Victoria 

• Rafila, despre PNRR in Sanatate: Am incercat sa completam lista celor 49 de 

spitale la Bruxelles, in 22 de judete nu exista nici macar un obiectiv pe lista 

• ANPIS: Numarul beneficiarilor de ajutor social a scazut la 153.874 persoane, in 

luna iunie 

• Ministrul Cadariu anunta intoarcerea frunzei in promovarea Romaniei: ”Ne 

lipseste elementul care sa permita promovarea destinatiei turistice in Romania. Nu 

am reusit in 30 de ani si trebuie sa recunoastem lucrul acesta/ Exista brandul de 

tara, frunza. Incercam sa il punem in functiune” 

• Bogdan Aurescu, dupa afirmatiile facute de Viktor Orban la Tusnad: E clar ca nu 

putem fi de acord cu ele. Nu mai spun de declaratiile privind rasele, care nu sunt 

acceptabile 

• Ministrul de Externe iordanian, in vizita in Romania 
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• Ministrul Virgil Popescu, vizita in SUA: Dezvoltarea programului nuclear civil si 

intarirea parteneriatului strategic in domeniul energiei, pe agenda discutiilor 

• Presa internationala: Ambasadorii tarilor UE discuta revizuirea planului de 

reducere a consumului de gaze cu 15%, propus de Comisie, dupa opozitia mai 

multor state. Ministrii Energiei vor incerca marti sa ajunga la un acord 

•  BREAKING Gazprom anunta o noua reducere drastica a livrarilor de gaze catre 

Europa 
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• Proteste inedit sub geamul ministrului Muncii: nu vrem doar praful 

de pe toba 

Comunitatea Declic organizeaza, marţi, un protest la Ministerul Muncii pentru a cere 

creşterea salariului minim la un nivel decent. 

Protestul va îcepe la ora 10.00, iar mai mulţi toboşari vor bate toba sub geamul 

ministrului Marius Budăi, cu mesajul ”Creşteţi salariul minim la un nivel decent, nu cu 

praful de pe tobă!”. 

”Membrii Comunităţii îi cer ministrului Marius Budăi să crească salariul minim pentru 

anul 2023 la o valoare care să asigure un trai decent. Doar aşa, Ministerul Muncii va 

implementa corect directiva europeană pentru salarii minime decente în România”, a 

transmis organizaţia, informează News.ro. 

‘’Din declaraţiile ministrului Muncii înţelegem că vrea să mărească salariul minim pentru 

anul viitor cu 361 de lei. O mărire superficială, prin care salariul minim ar fi 50% din 

salariul mediu. Practic, fiecare angajat va primi în plus 12 lei pe zi, adică praful de pe 

tobă. O astfel de creştere nu acoperă nici măcar nevoile minime pentru un trai decent‘’, 

a declarat Anduţa Karetsou, coordonatorul campaniei Declic. 

Salariul minim valabil de la 1 ianuarie 2023 va fi negociat în perioada următoare, în 

Consiliul Tripartit, de către Ministerul Muncii, sindicate şi patronate. 

”Dacă nici acum nu se va corela salariul minim cu valoarea coşului minim de consum 

pentru un trai decent, angajaţii pe salariul minim vor primi, din nou, doar praful de pe 

tobă şi vor rămâne condamnaţi la sărăcie în muncă”, mai arată organizatorii. 

La finalul protestului, Comunitatea Declic va depune petiţia semnată de peste 61 de mii 

de cetăţeni care cer Guvernului salariul minim european, adică un salariu din care să se 

poată asigura un trai decent. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 26 iulie 2022 4 

 

• Deficitul bugetar a crescut la 1,71% din PIB după primele 6 luni, dar e 

în scădere faţă de 2021 

Deficitul bugetului general consolidat a crescut la 1,71% din Produsul Intern Brut (PIB) 

după primele şase luni ale acestui an, de la 1,57% din PIB în perioada ianuarie-mai 2022, 

potrivit datelor Ministerului Finanţelor. 

Deficitul bugetar a înregistrat o scădere cu 1,15 puncte procentuale în primul semestru 

al anului 2022, faţă de aceeaşi perioadă a anului 2021, când a fost consemnat un deficit 

de 2,86% din PIB. 

"Execuţia bugetului general consolidat în primul semestru al anului 2022 s-a încheiat cu 

un deficit de 23,51 miliarde de în scădere faţă de deficitul de 33,81 miliarde de lei 

înregistrat la aceeaşi perioadă a anului 2021. Exprimat ca procent din Produsul Intern 

Brut, deficitul bugetar a înregistrat o scădere cu 1,15 puncte procentuale pe primele şase 

luni ale anului 2022 faţă de aceeaşi perioadă a anului 2021, de la 2,86% din PIB la 1,71% 

din PIB ", precizează sursa citată. 

Potrivit datelor MF, veniturile bugetului general consolidat au însumat 216,7 miliarde de 

lei în primul semestru al anului 2022, cu 22,9% peste nivelul încasat în perioada similară 

a anului trecut. "Evoluţia favorabilă a acestora fost influenţată preponderent de avansul 

veniturilor din TVA, venituri nefiscale, alte impozite şi taxe pe bunuri şi servicii şi 

contribuţii de asigurări", susţin reprezentanţii MF. 

Încasările din impozitul pe salarii şi venit au totalizat 16,93 miliarde de lei în prima 

jumătate a anului, consemnând o creştere de 18,4% (an/an), susţinută de sporul 

încasărilor din declaraţia unică (+40,2%), impozitul pe dividende (+36,7%), respectiv 

impozitul aferent pensiilor (+28,5%). Totodată, veniturile din impozitul pe salarii au 

crescut cu 10,9%, sub evoluţia fondului de salarii din economie (+11,8% ). 

Contribuţiile de asigurări au înregistrat 68,46 miliarde de lei în primele şase luni, în 

creştere cu 9,7% (an/an). Ca şi în cazul impozitului pe salarii, evoluţia este inferioară 

dinamicii fondului de salarii. 

Încasările din impozitul pe profit au însumat 10,76 miliarde de lei în primele şase luni, 

consemnând o creştere de 27,5% (an/an), susţinută atât de avansul încasărilor din 

impozitul pe profit de la agenţii economici cu (+1,7 mld lei), cât şi de impozitul 

pe profit virat de băncile comerciale (+0,6 miliarde de lei).  
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Încasările nete din TVA au înregistrat 45,50 miliarde de lei în primul semestru, în creştere 

cu 26,6% (an/an), în timp ce restituirile de TVA au consemnat un nivel de 12,46 miliarde 

lei în primele şase luni (+2,0% an/an). "Dinamica veniturilor din TVA a fost influenţată 

preponderent de evoluţia favorabilă a bazei macroeconomice relevante", subliniază MF. 

Potrivit sursei citate, veniturile din accize au însumat 16,64 miliarde de lei în ianuarie-

iunie, consemnând o creştere de 0,7% (an/an), determinată de avansul încasărilor din 

accizele pentru produse energetice cu 3,3% - susţinut atât de creşterea consumului de 

carburanţi faţă de aceeaşi perioadă a anului trecut, cât şi de majorarea accizei cu 3,6% 

începând cu 1 ianuarie 2022. 

Totodată, dinamica negativă a încasărilor din accizele pentru produsele din tutun s-a 

atenuat (-3,0% în primul semestru, an/an), în condiţiile unei dinamici pozitive 

semnificative în lunile mai-iunie (47% în medie, an/an). Evoluţia lunară a încasărilor din 

accize prezintă în general o volatilitate mai ridicată, determinată de politica operatorilor 

economici de antrepozitare fiscală a produselor accizabile. Totodată, evoluţia veniturilor 

din accizele pentru tutun este explicată, într-o anumită măsură, şi de reorientarea 

parţială a consumului de ţigarete către substituenţi (produse din tutun încălzit ori lichide 

cu conţinut de nicotină destinate inhalării cu ajutorul unui dispozitiv electronic) taxaţi cu 

un nivel mult mai redus al accizei. 

Alte impozite şi taxe pe bunuri şi servicii au totalizat 9,25 miliarde de lei în prima 

jumătate a anului, înregistrând un avans semnificativ faţă de anul precedent (+7,0 mld 

lei), preponderent pe seama încasărilor suplimentare din sectorul energetic. 

Veniturile nefiscale au însumat 21,25 miliarde de lei în ianuarie-iunie, consemnând o 

creştere de 62,7% (an/an), susţinută de avansul veniturilor din proprietate, dividende, 

redevenţe petroliere şi vărsăminte din veniturile nete ale BNR. De asemenea, nivelul 

veniturilor nefiscale este determinat şi de înregistrarea sumelor din vânzarea 

certificatelor de emisii de gaze cu efect de seră, potrivit prevederilor art.10, din 

Ordonanţă de urgenţă a Guvernului nr. 115/2011, precizează MF. 

Sumele rambursate de Uniunea Europeană în contul plăţilor efectuate şi donaţii au 

totalizat 14,89 miliarde de lei în primele şase luni, fiind în creştere cu 19,4% (an/an). 

În ceea ce priveşte cheltuielile bugetului general consolidat, acestea au fost în sumă de 

240,2 miliarde de lei şi au crescut în termeni nominali cu 14,3% comparativ cu 

aceeaşi perioadă a anului precedent.  
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" Exprimate ca procent din Produsul Intern Brut, cheltuielile pe primele şase luni ale 

anului 2022 au înregistrat o scădere cu 0,28 puncte procentuale faţă de aceeaşi perioadă 

a anului 2021, de la 17,78% din PIB la 17,50% din PIB", subliniază MF . 

Cheltuielile de personal au însumat 58,33 miliarde de lei, în creştere cu 4,7% comparativ 

cu aceeaşi perioadă a anului precedent. Exprimate ca pondere în PIB, cheltuielile de 

personal reprezintă un nivel de 4,2% din PIB, cu 0,5 puncte procentuale mai mici faţă de 

aceeaşi perioadă a anului precedent. 

Totodată, cheltuielile cu bunuri şi servicii au fost 31,98 miliarde de lei, în creştere cu 

16,4% comparativ cu aceeaşi perioadă a anului precedent. O creştere se reflectă la 

bugetele locale, respectiv 21,2% comparativ cu aceeaşi perioadă a anului precedent, 

precum şi la bugetul Fondului naţional unic de asigurări sociale de sănătate de 11%. 

În perioada menţionată, cheltuielile cu dobânzile au fost de 13,12 miliarde de lei. 

Comparativ cu aceeaşi perioadă a anului precedent plăţile de dobânzi aferente 

portofoliului de datorie publică s-au majorat cu 4,25 miliarde de lei ca urmare a creşterii 

ratelor de dobânda în contextul inflaţionist manifestat îndeosebi începând cu a doua 

parte a anului 2021, atât pe plan intern cât şi internaţional, cât şi ca urmare a 

incertitudinilor generate de conflictul armat din Ucraina. 

Şi cheltuielile cu asistenţa socială, de 87,88 miliarde de lei, au fost în creştere cu 16,8% 

comparativ cu aceeaşi perioadă a anului precedent. 

"Evoluţia cheltuielilor cu asistenţa socială a fost influenţată, în principal, de majorarea de 

la 1 ianuarie 2022, a punctului de pensie cu 10%, respectiv de la 1.442 lei la 1.586 lei, a 

nivelului îndemnizaţiei sociale pentru pensionari (pensia minimă) de la 800 lei la 1.000 

lei, de acordarea unui ajutor financiar pentru pensionarii sistemului public de pensii cu 

pensii mai mici sau egale cu 1.600 de lei, astfel încât toţi cei care se încadrează în 

această categorie să aibă un venit de 2.200 de lei, în luna ianuarie 2022, precum şi de 

acordarea celei de-a 13-a indemnizaţii pentru persoanele cu dizabilităţi", semnalează 

MF. 

Totodată, se reflectă majorarea alocaţiei de stat pentru copii, astfel, alocaţia de stat 

pentru copii creşte, începând cu 1 ianuarie 2022, la 600 de lei pentru copiii în vârstă de 

până la 2 ani sau până la 3 ani, în cazul copilului cu handicap. Totodată, copiii cu 

handicap beneficiază de această sumă până la împlinirea vârstei de 18 ani.  
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De asemenea, s-a majorat la 243 de lei alocaţia de stat pentru copiii cu vârsta cuprinsă 

între 2 ani şi 18 ani, dar şi pentru tinerii de peste 18 ani care urmează cursurile liceale 

sau profesionale, până la terminarea acestora, inclusiv pentru cei cu handicap care 

urmează o formă de învăţământ preuniversitar prevăzută de lege, dar nu mai târziu de 

împlinirea vârstei de 26 de ani. 

Potrivit sursei citate, cheltuielile cu asistenţa socială au fost influenţate şi de plăţile 

suportate de la bugetul de stat pentru compensarea facturilor pentru energie electrică şi 

gaze naturale, respectiv până la finele lunii iunie 2022, au fost în sumă de 1,13 miliarde 

de lei. 

Cheltuielile cu subvenţiile au fost de 5,64 miliarde de lei, în principal, această sumă 

reprezintă subvenţii pentru transportul de călători, pentru sprijinirea producătorilor 

agricoli, precum şi pentru schema de compensare pentru consumul de energie electrica 

şi gaze naturale al consumatorilor noncasnici pentru sezonul rece 2021-2022. 

Alte cheltuieli au fost de 4,37 miliarde de lei, reprezentând, sume aferente titlurilor de 

plată emise de Autoritatea Naţională pentru Restituirea Proprietăţilor, conform legislaţiei 

în vigoare, burse pentru elevi şi studenţi, alte despăgubiri civile. 

În ceea ce priveşte cheltuielile privind proiectele finanţate din fonduri externe 

nerambursabile (inclusiv subvenţiile de la Uniunea Europeană aferente agriculturii), 

acestea au fost de 16,08 miliarde de lei, cu 16,9% mai mari comparativ cu primele şase 

luni ale anului precedent. 

Cheltuielile pentru investiţii, care includ cheltuielile de capital, precum şi cele aferente 

programelor de dezvoltare finanţate din surse interne şi externe, au fost în valoare de 

21,01 miliarde de lei. "Se observă o creştere a ponderii investiţiilor finanţate din fonduri 

externe nerambursabile postaderare, acestea reprezentând 57,02% din totalul 

cheltuielilor pentru investiţii în timp ce cheltuielile de investiţii din resurse interne au 

înregistrat o diminuare", punctează Ministerul Finanţelor. 

(Sursa: Agerpres) 
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• România va primi 31 de miliarde de euro până în 2027, din fondurile 

de coeziune ale UE (instrumentul de atenuare a diferențelor față de 

alte țări). Cele mai mari alocări, pentru reducerea ratei șomajului și 

pentru transportul în comun 

România și Comisia Europeană au încheiat astăzi un acord de promovare a coeziunii 

economice și tranziției verzi și digitale. Statul va primi 31,5 miliarde de dolari în exercițiul 

financiar 2021 – 2027. 

Cea mai mare sumă, 7,3 miliarde de euro, a fost alocată pentru a îmbunătăți accesul la 

locuri de muncă, în sensul reducerii șomajului în rândul tinerilor și facilitării educației de 

calitate și incluzive. Alte 7,2 miliarde de euro vor fi folosite pentru a continua dezvoltarea 

sistemelor de transport sustenabile, cu accent pe transportul feroviar și cel în comun la 

nivel de orașe. 

Investițiile pentru tranziția către energia ”verde” vor primi o finanțare de 6,75 de 

miliarde, pentru proiecte de reducere a emisiilor de carbon, de conservare a 

biodiversității și de amenajare a spațiilor verzi. Alte 4,33 de miliarde vor sprijini 

transformarea inovatoare și inteligentă a economiei. 

Comisia Europeană a precizat că 2,3 miliarde de euro vor fi alocate pentru a asigura 

accesul cetățenilor la servicii de sănătate și pentru a îmbunătăți calitatea, eficiența și 

reziliența sectorului medical. 165,2 milioane de euro vor fi investite în pescuit și 

acvacultură.  

Acordul încheiat cu organul executiv al UE acoperă astfel 8 programe regionale de 

investiții și 9 programe naționale. Elisa Ferreira, comisarul european pentru Coeziune, a 

declarat: “O bună planificare și implementare a programelor în curs de finalizare va 

contribui la dezvoltarea inovării și digitalizării, la implementarea de servicii sociale și de 

sănătate de calitate, precum și la oportunități de educație și formare, mijloace de 

transport în comun sigure și curate și, în general, o economie mai competitivă. 

Finanțarea va îmbunătăți calitatea vieții în România și va asigura că nimeni nu este lăsat 

în urmă”. 

(Sursa: biziday.ro) 
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• Soldul creditelor acordate firmelor și populației a crescut cu 17,5% în 

iunie, față de aceeași lună din 2021. Avansul, pe fondul creşterii cu 

19% a componentei în lei şi cu 13,7% a celei în valută 

 

“Soldul creditului neguvernamental acordat de instituțiile de credit a crescut în luna 

iunie 2022 cu 2,2% față de mai 2022 (1,4% în termeni reali), până la nivelul de 352 

miliarde de lei. Comparativ cu aceeași perioadă a anului 2021, creditul neguvernamental 

a înregistrat o creștere de 17,5% (2,1% în termeni reali), pe seama majorării cu 19% a 

componentei în lei (3,4% în termeni reali) și a creșterii cu 13,7% a componentei în valută 

exprimată în lei (13,3% în cazul exprimării indicatorului în euro)”, a transmis BNR. 

Creditul în lei, cu o pondere de 72,0% în volumul total al creditului neguvernamental, s-a 

majorat cu 1,3%, iar creditul în valută exprimat în lei, cu o pondere de 28% la sută în 

totalul creditului neguvernamental, a crescut cu 4,7% (procent similar cu cel al creșterii 

indicatorului în euro). 

Creditul guvernamental a înregistrat o creștere în luna iunie 2022 de 0,2% față de luna 

mai 2022, până la 164 miliarde lei. În raport cu iunie 2021, acesta a crescut cu 3% (-

10,5% în termeni reali). 

Depozitele în lei ale rezidenților, cu o pondere de 62,6% în totalul depozitelor clienților 

neguvernamentali, au scăzut cu 0,1% față de luna mai 2022, până la 300 miliarde de lei. 

Comparativ cu luna iunie 2021, acestea au crescut cu 5,7% (-8,1% în termeni reali). 

Depozitele în lei ale gospodăriilor populaţiei au crescut cu 0,2% față de luna anterioară, 

până la 157 miliarde lei și au scăzut cu 0,5% (-13,5% în termeni reali) față de aceeași 

perioadă a anului anterior.  
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Depozitele în lei ale altor sectoare (societăți nefinanciare și instituții financiare 

nemonetare) au scăzut cu 0,6% (până la 144 miliarde de lei) față de luna precedentă, iar 

față de luna iunie 2021 au înregistrat o creștere de 13,4% (-1,5% în termeni reali). 

Depozitele în valută ale rezidenților, exprimate în lei, reprezentând 37,3% în volumul 

total al depozitelor clienților neguvernamentali, s-au diminuat cu 0,6% față de luna 

aprilie 2022, ajungând până la nivelul de 179 miliarde de  lei (exprimate în euro, acestea 

au scăzut cu 0,5%, până la 36,3 miliarde de euro). Comparativ cu luna mai 2021, 

indicatorul exprimat în lei a crescut cu 18,1% (17,5%, în cazul exprimării indicatorului în 

euro). 

Depozitele în valută ale gospodăriilor populației, exprimate în lei, s-au diminuat cu 

0,01% față de luna mai 2022, până la 126 miliarde de lei (exprimate în euro, acestea au 

scăzut cu 0,1%, până la 25,5 miliarde de euro). Comparativ cu aceeași perioadă a anului 

2021, creșterea acestui indicator exprimat în lei a fost de 14,2% (13,7%, în cazul 

exprimării indicatorului în euro). 

Depozitele în valută ale altor sectoare, exprimate în lei, au crescut cu 0,9% față de luna 

mai 2022, până la 53,6 miliarde de lei ( exprimate în euro, acestea s-au majorat cu 0,9%, 

până la 10,8 miliarde de euro). Comparativ cu iunie 2021, indicatorul exprimat în lei s-a 

majorat cu 26,2% (25,7%, în cazul exprimării indicatorului în euro). 

(Sursa: biziday.ro) 

 

• Lista completă cu cererile consorțiilor universitare, după întâlnirea de 

la Palatul Victoria 

Reprezentanții mediului universitar au fost chemați la Palatul Victoria, unde au discutat 

cu premierul Nicolae Ciucă și ministrul Sorin Cîmpeanu pe marginea proiectului Legii 

învățământului superior. Au participat 25 de rectori, reprezentați delegați de către cele 6 

consorții universitare participante: Consorțiul Universitaria, Consorțiul Academica Plus, 

Consorțiul universităților tehnice - ARUT, Consorțiul universităților de medicină și 

farmacie, Consorțiul universităților de științele vieții/USAMV-uri și Consorțiul 

universităților de arte. La reuniune au participat consilierul prezidențial pentru educație 

și cercetare, ministrul Cercetarii, Dezvoltării și Inovării și reprezentanți ai MCDI, 

reprezentanți ai MIPE și ME, precum și reprezentanți ai ARACIS.  
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Fără excepție, reprezentanții consorțiilor universitare românești și-au declarat susținerea 

și aprecierea pentru proiectul Legii învățământului superior, formulând și o serie de 

propuneri de îmbunătățire/completare a textului proiectului legislativ. Au fost apreciate 

în mod deosebit aspectele ce țin de consolidarea autonomiei universitare, pe toate 

palierele, dar și de creșterea finanțării universităților românești. 

Temele abordare au vizat o serie de aspecte esențiale pentru reforma învățământului 

superior: 

1. Consolidarea conectării universităților la mediul socio-economic; 

2. Susținerea conectării universităților românești la mediul academic internațional; 

3. Susținerea excelenței și performanței universităților românești; 

4. Susținerea echității și a sprijinului acordat studenților; 

5. Susținerea eticii și deontologiei universitare; 

6. Consolidarea autonomiei universitare și eliminarea birocrației, în paralel cu creșterea 

responsabilității universităților; 

7. Susținerea programului de digitalizare a universităților românești; 

8. Aspecte legate de statutul cadrului didactic universitar; 

9. Susținerea învățământului superior medical; 

10. Reglementarea la nivel de lege a valorilor învățământului universitar. 

Dincolo de aprecierile formulate cu privire la prevederile proiectului Legii învățământului 

superior, intervențiile și unele propuneri venite din partea mediului universitar vizează 

îmbunătățirea/completarea textului Legii învățământului superior prin: 

- Reprezentarea la nivelul celor 6 comisii naționale prevăzute în proiectul de lege, 

proporțional cu numărul de studenti și cadre didactice de la nivelul fiecărui consorțiu 

universitar, fiecărui centru universitar și fiecărui domeniu de studii (Consorțiul 

Universitaria); 
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- Îmbunătățirea structurii proiectului Legii învățământului superior în sensul selectării 

într-un capitol distinct a tuturor aspectelor ce se referă la internaționalizarea activităților 

universităților românești (Consorțiul Universitaria); 

- Introducerea unor criterii de performanță pentru menținerea în activitate a cadrelor 

didactice și de cercetare (Consorțiul Universitaria); 

- O creștere a finanțării pe bază de criterii de performanță încă și mai mare decât cea 

propusă prin proiectul de lege/creștere de 32% față de creșterea de 25% propusă, 

raportată la finanțarea totală a universităților românești (Consorțiul Universitaria); 

- Menționarea în cuprinsul Legii învățământului superior a unui procent din PIB pentru 

finanțarea cercetării fundamentale din universități, separat de legea cercetării (Consorțiul 

Universitaria); 

- Susținerea prioritară a domeniilor în care angajatorii/piața muncii reclamă insuficiența 

forței calificate de muncă (Consorțiul Academica Plus); 

- Consolidarea autonomiei financiare prin generalizarea posibilității de utilizare a 

soldurilor universităților (Consorțiul Academica Plus); 

- Permanentizarea măsurilor de susținere a învățământului universitar dual (Consorțiul 

Academica Plus); 

- Susținerea propunerii privind noua lege a învățământului superior; 

- Amplificarea, prin legislație subsecventă, a măsurilor care susțin parteneriatul 

universităților românești cu mediul economic în vederea dezvoltării investițiilor în 

economia românească (ARUT); 

- Finanțarea prioritară a domeniilor strategice de dezvoltare a României (ARUT); 

- Recunoașterea aportului universităților tehnice la dezvoltarea economică a României, 

îndeosebi în domeniile de specializare inteligentă (ARUT); 

- Susținerea dezvoltării rețelei spitalelor universitare și accesul acestora la resursele 

specifice domeniului sănătății (Consorțiul universităților de medicină și farmacie); 
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- Susținerea proiectului de lege în formatul lansat în consultare și nemodificarea 

proiectului de lege a învățământului superior, mai ales a prevederilor referitoare la 

învățământul superior medical (Consorțiul universităților de medicină și farmacie); 

- Dezvoltarea învățământului superior medical militar (Consorțiul universităților de 

medicină și farmacie); 

- Sprijin în vederea creșterii atractivității pentru resursa umană calificată în domeniul 

cercetării din învățământului superior medical (Consorțiul universităților de medicină și 

farmacie); 

- Sprijin pentru valorile și principiile pe care se fundamentează noua lege prin specificul 

și importanța domeniului arte în învățământul universitar ca parte activă în stimularea 

creativității pentru toate domeniile (Consorțiul universităților de arte); 

- Extinderea noțiunii de cercetare științifică prin includerea creației artistice (Consorțiul 

universităților de arte); 

- Implicarea universităților de arte în promovarea imaginii României (Consorțiul 

universităților de arte); 

- Includerea în proiectul legii a unor aspecte care să susțină dezvoltarea stațiunilor 

didactice și de cercetare-dezvoltare (Consorțiul universităților de științele vieții/USAMV-

uri); 

- Implicarea universităților de științe agronomice în dezvoltarea strategiilor naționale în 

domeniul Securității și siguranței alimentare, precum și în domeniul prevenirii și 

combaterii secetei (Consorțiul universităților de științele vieții/USAMV-uri); 

- Susținerea finanțării cercetării aplicative și a transferului tehnologic (Consorțiul 

universităților de științele vieții/USAMV-uri); 

- Susținerea mai consistentă a studenților proveniți din medii defavorizate, precum 

studenții din mediul rural / Înmatriculări într-o proporție importantă/majoritară în 

USAMV-uri (Consorțiul universităților de științele vieții/USAMV-uri); 

- Consolidarea autonomiei și încrederii în universitățile românești (Consorțiul 

universităților de științele vieții/USAMV-uri); 
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- Stimularea la nivel de lege a măsurilor pentru o implicare mai susținută a universităților 

în dezvoltarea comunităților locale/regionale (Consorțiul universităților de științele 

vieții/USAMV-uri). 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Rafila, despre PNRR în Sănătate: Am încercat să completăm lista celor 

49 de spitale la Bruxelles, în 22 de judeţe nu există nici măcar un 

obiectiv pe listă 

Ministrul Sănătăţii Alexandru Rafila a explicat într-un interviu acordat News.ro cum vor fi 

folosiţi banii din PNRR în domeniul sănătăţii, la capitolul spitale. Astfel, explică Rafila, 1,1 

miliarde de euro vor merge spre finanţarea construcţiei de clădiri noi sau reabilitarea de 

clădiri deja existente în cazul a 25 de spitale care vor fi alese conform unor criterii 

obiective dintr-o listă de 49 pe care ministrul spune că a găsit-o întocmită deja de fosta 

conducere a Ministerului Sănătăţii, informează News.ro. Alte 600 de milioane de euro 

vor fi folosiţi pentru dotarea spitalelor din lista finală cu echipamente de specialitate. 

Ministrul Sănătăţii spune însă că cele 49 de unităţi spitaliceşti nu sunt distribuite uniform 

în ţară, în 22 de judeţe neexistând niciun obiectiv sanitar trecut în listă şi că nu a reuşit 

să afle criteriile pe baza cărora a fost întocmită lista cu cele 49 de unităţi spitaliceşti. 

Ministrul a mai explicat că a încercat să ceară completarea acestei liste la Bruxelles, dar 

că acest lucru este puţin probabil să se întâmple. Mai mult, susţine Alexandru Rafila, 15 

obiective din cele 49 trecute pe listă nu aveau niciun fel de studiu de fezabilitate, iar 

unul, Spitalul Municipal din Bacău, nu exista din punct de vedere juridic, pentru că 

fusese desfiinţat în 2020. 

„Anul trecut, la scurt timp după ce am venit la Ministerul Sănătăţii în luna decembrie am 

început să investigăm să vedem care este situaţia PNRR în domeniul Sănătăţii şi un 

capitol important revenea investiţiilor spitaliceşti. 

Există pentru acest tip de investiţii două surse: o sursă prin care se va finanţa construcţia 

de clădiri noi sau reabilitarea de clădiri deja existente, în valoare de 1,1 miliarde de euro, 

şi o sumă de circa 600 de milioane de euro care reprezintă investiţii în echipamente, în 

aparatură.  
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Practic, suma totală disponibilă este de 1,7 miliarde de euro şi am găsit la Ministerul 

Sănătăţii o listă preselectată şi aprobată de către Comisia Europeană de 49 de obiective. 

Din această listă de 49 de obiective, noi trebuie să alegem 25 de obiective care să se 

încadreze în această limită de 1, 7 miliarde de euro. Asta ar însemna, dacă am împărţi 

suma totală de 1, 7 miliarde la 25, o sumă medie pentru un spital sau pentru un corp de 

clădire dintr-un spital, de 68 de milioane de euro. 

În momentul de faţă, ne aflăm într-o etapă în care trebuie să stabilim prin Hotărâre a 

Guvernului României câteva criterii care să facă posibilă alcătuirea acestei liste de 25 din 

totalul de 49 care fuseseră aprobate în urma acordului dintre România şi Comisia 

Europeană”, a explicat Ministrul Sănătăţii. 

Profesorul Alexandru Rafila spune că a încercat, imediat după ce a preluat conducerea 

Ministerului Sănătăţii, să afle criteriile după care au fost alese cele 49 de unităţi 

spitaliceşti şi că nu a reuşit acest lucru. Acesta spune că 15 dintre ele nu au niciun fel de 

studiu de fezabilitate şi că unul dintre spitale nu există din punct de vedere juridic. Două 

obiective nu trebuia să fie trecute pe listă pentru că nu sunt spitale, ci ambulatorii de 

specialitate, mai spune ministrul. 

„Nu am reuşit să găsim nici măcar un criteriu pe baza căruia a fost alcătuită această listă, 

din păcate, am încercat să aflăm inclusiv de la Comisia Europeană care sunt criteriile şi 

nu am reuşit, ne-am gândit noi că ar trebui să fie pe baza unor studii de fezabilitate 

avansate sau încheiate, ei bine, cel puţin 15 dintre obiectivele incluse pe lista de 49 nu 

aveau niciun fel de studiu, absolut nimic, era doar un titlu. 

Eu nu vreau să acuz pe nimeni de absolut nimic, există dorinţa unor polemici publice şi a 

politizării acestui subiect, eu vreau să-l aduc în zona tehnică. Noi nu am găsit aceste 

criterii, nimeni nu a putut să ni le comunice şi lipsa criteriilor este dovedită de 3 

exemple, aş spune, din lista de 49: unul dintre spitalele existente pe listă nu există din 

punct de vedere juridic, mă refer la Spitalul Municipal din Bacău care fusese desfiinţat în 

anul 2020, şi de asemenea două dintre obiective erau ambulatorii de specialitate, ori 

acestea nu sunt spitale, există un program separat, chiar în aceste zile noi am lansat 

procedura pentru selectarea acestor 30 de ambulatorii, este clar că cele 2 prezente pe 

lista de spitale nu aveau ce să caute acolo. 
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Nimeni din Ministerul Sănătăţii, mă refer la aparatul care există în acest moment, nu a 

lucrat la realizarea tehnică a acestui plan PNRR din zona de sănătate. Am încercat să fac 

acest lucru (n.red întrebat dacă lista poate fi schimbată), am fost la Bruxelles şi am fost 

atât cu colegi europarlamentari de la PSD, cu dl Victor Negrescu, cu dl europarlamentar 

Cristian Buşoi de la PNL să încercăm nu să schimbăm această listă ci să o completăm, să 

mai includem câteva obiective încât să putem să facem o selecţie care să răspundă şi 

unor cerinţe legate de repartiţia teritorială echilibrată a obiectivelor noi din sănătate”, a 

declarat Prof. Rafila. 

Obiectivele de investiţii prin PNRR, repartizate inegal în ţară. Ministrul Sănătăţii spune că 

în 22 de judeţe nu a fost inclus nici măcar un obiectiv pe listă, iar în altele sunt câte 4. 

Obiectivul trebuie să fie accesul la servicii de sănătate de bună calitate tuturor 

pacienţilor din ţară, spune ministrul. 

„De ce spun acest lucru, în lista de 49 erau de exemplu judeţe, vă dau două exemple, 

Alba şi Cluj, care aveau câte 4 obiective de investiţii, în schimb erau 22 de judeţe care nu 

aveau nici măcar un singur obiectiv inclus pe această listă. Sigur că lucrul acesta ne 

deranjează într-o anumită măsură pentru că scopul dezvoltării unor servicii de asistenţă 

medicală spitalicească de bună calitate este să echilibrezi situaţia între diversele judeţe 

din România, să oferi acces la servicii de sănătate de bună calitate tuturor oamenilor din 

ţară, nu să dezvolţi de exemplu în mod excesiv centrele universitare, pentru că acestea, 

după cum ştiţi, au deja o infrastructură destul de bună şi unele dintre ele chiar sunt 

beneficiarele unor spitale regionale, mă refer la Craiova, Iaşi şi Cluj. 

Şi atunci sigur că te gândeşti să faci unităţi sanitare noi şi în alte zone unde acest lucru 

lipseşte. Am luat situaţia, aşa am găsit-o, nu vreau să fac comentarii, nu vreau să 

polemizez, nu vreau să fac niciun fel de acuzaţii, dar acum noi ne găsim în situaţia în 

care noi suntem obligaţi să stabilim câteva criterii care să facă posibilă alegerea din setul 

de 49 pe care l-am găsit, a minimum 25, aşa spune PNRR, de unităţi spitaliceşti”, a spus 

ministrul Sănătăţii. 

Spitale construite de la 0 şi reabilitarea unor părţi din spitale, cu bani din PNRR şi co-

finanţare din partea instituţiei în subordinea în care se află spitalul respectiv. Un Institut 

Regional de Oncologie la Timişoara, printre spitalele noi prevăzute în plan. 
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„În lista de 49 există mai multe categorii de astfel de unităţi spitaliceşti, există unităţi 

spitaliceşti care ar trebui să fie înfiinţate de novo, adică să fie noi, ceva care nu a existat 

până acum,de exemplu o propunere este un Institut Regional de Oncologie la Timişoara, 

unde lipseşte o astfel de instituţie, sau propune construcţia integrală a unor spaţii noi 

pentru spitale, cum ar fi Institutul de Boli Cardiovasculare CC Iliescu sau Institutul de Boli 

Cardiovasculare din Iaşi, care au clădiri vechi, improprii, periculoase din punct de vedere 

al siguranţei şi este clar că au nevoie de o înlocuire a clădirii şi dotarea cu echipamente 

moderne. 

Cea de-a treia categorie este a unor aplicaţii care au vizat părţi din spitale, secţii de 

exemplu de boli infecţioase, de obstetrică – ginecologie, de psihiatrie, în diverse oraşe 

din ţară în cadrul Spitalelor Judeţene sau a altor categorii de spitale. 

Oricum, noi trebuie să ne încadrăm în această limită de sumă de 1,7 miliarde. Trebuie să 

ajungem la un total de 5500 de paturi de spital care să corespundă şi unor norme de 

energie verde din punctul de vedere al modului în care sunt aceste clădiri dezvoltate, 

construite”, a explicat ministrul. 

Co-finanţarea celor 25 de obiective finale, stabilită în funcţie de valoarea proiectului 

respectiv. Cu cât creşte valoarea acestuia, şi co-finanţarea este mult mai mare. Ministrul 

Sănătăţii spune că în acest fel este încurajată tocmai construcţia de spitale sau părţi din 

spitale cu o valoare de până la 150 de milioane de euro. 

„Sunt 2 elemente cu care trebuie să plecăm: suma limită, care este 1,7 miliarde, numărul 

minim, care este 25. Fiecare dintre aceste obiective are şi o co-finanţare, adică cel care 

aplică trebuie să asigure o co-finanţare. Obiectivele care sunt cu o valoare de până la 

150 de milioane de euro au o co-finanţare mică, doar de 5%, cele care însă au o valoare 

de peste 300 de milioane de euro au o co-finanţare enormă aş spune eu, de 40%, şi asta 

îmi demonstrează de fapt că filozofia acestui proiect a fost să încurajăm construcţia de 

spitale sau părţi din spitale, secţii noi cu o valoare de până la 150 de milioane de euro 

unde co-finanţarea este suportabilă. 

Co-finanţare –Dacă este spitalul Ministerului Sănătăţii, atunci Ministerul Sănătăţii prin 

bugetul de stat trebuie să asigure co-finanţarea sau alt minister care are un spital, de 

exemplu, şi Ministerul de Interne este unul dintre aplicanţi, deci este clar că aici trebuie 

să fie de la bugetul de stat, dacă spitalul este în subordinea Consiliului Judeţean, 

atunci acesta trebuie să asigure co-finanţarea.  



CNSLR Fratia |  Revista Presei 26 iulie 2022 18 

 

Dacă discutăm însă de investiţii de sute de milioane de euro, de exemplu, un spital care 

valorează 500 de milioane de euro, este clar că cel care aplică cu un astfel de spital 

trebuie să asigure 200 de milioane de euro, adică 40% din sumă din surse proprii, ori 

pentru un judeţ este destul de greu sau chiar imposibil de obţinut o astfel de sumă, 

pentru că bugetul mediu al unui judeţ în România este undeva între 70 şi 80 de milioane 

de euro anual”, a precizat Prof. Rafila. 

O sumă limită pentru un obiectiv din listă, propunere din partea Ministerului Sănătăţii 

aflată acum în dezbatere. Suma limită, de trei ori mai mare decât valoarea medie a unuia 

dintre obiective, adică 206 milioane de euro pentru finanţarea unui obiectiv din listă. 

Criteriile pe care le au de îndeplinit cele 25 de obiective pentru a fi alese din lista de 49, 

trimise şi la Bruxelles. 

„Şi atunci noi am făcut o propunere, nu este nimic aprobat, există un set de criterii, 

unele dintre ele eliminatorii, am propus o sumă limită care să fie de 3 ori mai mare decât 

valoarea medie a unuia dintre obiective, vă spuneam că 1,7 miliarde dacă împărţim la 25 

o să obţinem o sumă de 68 de milioane de euro, am înmulţit această sumă cu 3, şi am 

spus că suma, în jur de 206 milioane de euro, să fie limita de finanţare. Dar asta este o 

propunere pe care am pus-o în dezbatere publică, noi făcând diverse calcule şi 

înţelegând că doar în acest fel am putea să ne încadrăm în limita de buget şi în numărul 

minim de unităţi medicale nou construite sau complet reabilitate, adică de 25. 

Există un clasament, noi am publicat o serie întreagă de criterii legate de existenţa unui 

studiu de fezabilitate finalizat, de suma alocată, de locaţie, de patologia abordată, sunt 

elemente obiective pe care le-am propus şi care sigur dacă vor exista sugestii 

echilibrate, realiste, le vom include în această Hotărâre de Guvern, tocmai din cauza 

aceasta ea este în dezbatere publică, să putem să includem şi alte elemente care ar 

putea să facă eligibilitatea mai obiectivă. 

Noi ca să nu greşim am trimis aceste criterii şi către Comisia Europeană, către 

Directoratul de Specialitate ca să poată să le analizeze şi evident să vină de asemenea cu 

sugestii. 

Va exista un termen limită după aprobarea acestei Hotărâri de Guvern pentru depunerea 

proiectelor şi pentru analiza lor, şi pentru alegerea listei de 25 după care prin diverse 

variante, fie prin Agenţia Naţională pentru Investiţii în Sănătate, fie prin alţi 

parteneri, de exemplu, Compania Naţională de Investiţii, sau autorităţile locale, 
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se pot demara proiectele de construcţie şi finanţarea se poate face din suma alocată 

acestui program, prin intermediul Ministerului Sănătăţii, însă limita de timp este finalul 

anului 2026 pentru realizarea acestor 25 de proiecte de investiţii”, a explicat Ministrul. 

Alte asocieri cu alte proiecte în afară de finanţarea prin PNRR şi co-finanţare nu vor fi 

posibile, astfel încât să nu apară probleme care să blocheze proiectele, spune ministrul 

Sănătăţii. 

„Proiectul trebuie practic finanţat din PNRR şi din co -finanţarea care revine în funcţie de 

suma solicitată de către beneficiar. Alte asocieri cu alte proiecte nu cred că vor fi 

posibile, dintr-un motiv foarte simplu: nu poţi să faci de exemplu un spital în care ai 

două surse de finanţare şi dacă cumva una dintre surse fie nu-ţi furnizează fondurile, fie 

spitalul nu este finalizat, urmează după aceea nişte complicaţii de natură juridică, 

administrativă şi financiară care vor bloca proiectele”, a explicat ministrul Sănătăţii 

Alexandru Rafila în interviul acordat News.ro. 

(Sursa: news.ro) 

 

• ANPIS: Numărul beneficiarilor de ajutor social a scăzut la 153.874 

persoane, în luna iunie 

Numărul beneficiarilor de ajutor social (venit minim garantat) a fost de 153.874 

persoane în iunie 2022, cu 1.828 mai puţini faţă de luna anterioară, potrivit datelor 

centralizate de Agenţia Naţională pentru Plăţi şi Inspecţie Socială (ANPIS). 

Cei mai mulţi beneficiari au fost înregistraţi în judeţele Dolj (9.744), Bacău (8.831) şi 

Buzău (7.711), iar cei mai puţini în Bucureşti (226) şi în judeţele Ilfov (827) şi Timiş 

(1.294), potrivit Agerpres. 

Suma medie plătită, în luna iunie a acestui an, de statul român beneficiarilor de ajutor 

social a fost de 269,62 lei, în timp ce suma totală plătită s-a ridicat la 41,487 milioane de 

lei. 

Cea mai mare valoare a sumei medii plătite (drepturi curente) a fost înregistrată în 

judeţele Sălaj (353,10 lei), Braşov (323,03 lei), Mureş (321,74 lei) şi Covasna (319,88 lei). 
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Venitul minim garantat (VMG) este unul dintre cele mai importante programe de 

promovare a incluziunii sociale şi de combatere a sărăciei. Actul normativ care 

reglementează acest program este Legea nr. 416/2001 privind venitul minim garantat, 

cu completările şi modificările ulterioare. 

Potrivit acestei legi, venitul minim garantat se asigură prin acordarea unui ajutor social 

lunar, care se calculează ca diferenţă între nivelul venitului minim garantat prevăzut de 

lege şi venitul net lunar al familiei sau al persoanei singure. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Ministrul Cadariu anunță întoarcerea frunzei în promovarea 

României: ”Ne lipseşte elementul care să permită promovarea 

destinaţiei turistice în România. Nu am reuşit în 30 de ani şi trebuie să 

recunoaştem lucrul acesta/ Există brandul de ţară, frunza. Încercăm să 

îl punem în funcţiune” 

Ministrul Antreprenoriatului şi Turismului Constantin-Daniel Cadariu a precizat că în 

ultimii 30 de ani a lipsit elementul de promovare a destinaţiei turistice în România. El a 

precizat că există trei iniţiative în acest sens ale ministerului şi anume înfiinţarea 

organizaţiile de management al destinaţiilor (OMD), care vor fi la nivel local, judeţean şi 

naţional şi un OMD naţional şi care va prelua această sarcină începând cu 2023. O altă 

măsură ar fi folosirea unor elemente de promovare cu ajutorul influencerilor, şi români şi 

străini. O altă măsură ar fi lansarea portalului romania.travel care va folosit fruza ca 

brand de ţară. 

„Avem ce oferi. Într-adevăr e o problemă a noastră de 30 de ani pe componenta de 

promovare. Suntem mult rămaşi în urmă, din păcate, dar din punct de vedere turistic 

avem extrem de multe de oferit, în afara turismului de litoral. (…) Pas cu pas putem 

promova tot sau cât mai mult. Eu am făcut foarte multe deplasări în teritoriu, am 

aproape 20 de întâlniri în teritoriu şi de fiecare dată am încercat să vizitez ceva în zona 

respectivă şi să înţelege ce se întâmplă şi la nivel local şi zonal. Sunt extrem de multe 

iniţiative care şi funcţionează în ceea ce înseamnă şi promovare. Într-adevăr nouă ne 

lipseşte elementul care să permită promovarea destinaţiei turistice în România.  
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Nu am reuşit în 30 de ani şi trebuie să recunoaştem lucrul acesta. Din păcate, în 2020 şi 

în 2021 nu s-a făcut absolut nimic pe această componentă. Ba mai mult, în 2021 s-a 

renunţat inclusiv la participarea la târgurile internaţionale. Ce am încercat şi unde 

suntem noi în momentul de faţă pentru a da şansă acestei componente atât de necesară 

turismului românesc? În primul rând, am terminat legislaţia care să facă funcţionale 

acele mecanisme, acele organisme care au şi vor avea de aici încolo atributul acesta, deşi 

era prevăzut de 12 ani în lege nu erau prevăzute normele de aplicare şi atunci nu au 

putut fi constituite. Mă refer la organizaţiile de management al destinaţiilor (OMD), care 

vor fi la nivel local, judeţean şi naţional şi un OMD naţional şi care va prelua această 

sarcină începând cu 2023”, a afirmat Constantin-Daniel Cadariu, luni la Antena 3. 

El a detaliat câteva din iniţiativele pregătite de către minister în vederea promovării 

României ca destinaţie turistică. 

„Ce încercăm noi să facem pentru anul acesta? Precizez că noi ca minister ne-am format 

abia pe deplin în luna aprilie. Deci avem trei luni de zile în care încercăm în paralel să 

rezolvăm mai multe lucruri. În momentul de faţă avem în vedere cel puţin trei acţiuni de 

promovare. Suntem în faza în care dăm forma finală a caietelor de sarcini. Avem o 

iniţiativă de a încerca elemente de promovare cu ajutorul influencerilor, şi români şi 

străini. Ne-am propus o campanie. Evident vom apela la o agenţie de publicitate, vom 

face o achiziţie publică şi vom conlucra pe domeniul acesta. Pe acest subiect suntem 

sprijiniţi de acel Consiliul de Brand Turistic Naţional în care suntem şi noi reprezentaţi, 

dar toate asociaţiile naţionale din domeniul turismului pentru a găsi forma ideală. A 

doua măsură pe care o avem în vedere este o promovare combinată pe TV şi online în 

două ţări ţintă, principalele ţări furnizoare de turism străin de-a lungul timpului pentru 

România. Mă refer aici la Germania şi Marea Britanie”, a explicat Cadariu. 

Ministrul Antreprenoriatului şi Turismului a mai precizat că a treia cale pe care o 

pregăteşte instituţia şi care este tot la nivel de finalizare a caietului de sarcini o 

reprezintă constituirea portalului romania.travel. 

„Este acel portal pentru care nu s-a plătit, în cursul anului 2021, o sumă derizorie de 100 

euro şi am fost nevoiţi să lucrăm trei luni de zile pentru a recăpăta drepturile de 

proprietate asupra lui. Sunt doar trei modalităţi de a încerca promovarea, pe lângă 

participarea la târguri. Se va întâmpla în cursul anului, de aici încolo. Sper să avem în 

două-trei luni ceva să prezentăm concret. Există brandul de ţară, frunza, noi nu îl 

folosim. Î 
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ncercăm să îl punem în funcţiune. Deja în Consiliul de Brand lucrăm pentru materialele 

pregătitoare şi vom începe folosirea lui pe acel portal romania.travel. Frunza este a 

noastră. Noi ca români am cheltuit 30 de milioane euro, iar cei din industria turismului 

au decis ca acel logo să fie reprezentativ pentru brandul de ţară”, a conchis Cadariu. 

(Sursa: news.ro) 

 

• Bogdan Aurescu, după afirmațiile făcute de Viktor Orban la Tușnad: E 

clar că nu putem fi de acord cu ele. Nu mai spun de declarațiile privind 

rasele, care nu sunt acceptabile 

Ministrul de Externe Bogdan Aurescu a afirmat luni că declarațiile făcute în România de 

premierul ungar Viktor Orban, care a acuzat „amestecul” de rase europene și non-

europene „nu sunt acceptabile”, dar a notat că oficialii ungari prezenți la Tușnad nu au 

abordat „chestiuni sensibile” pentru opinia publică din România, cum ar fi obținerea 

autonomiei de către maghiarii din Harghita și Covasna. 

„Este regretabil că astfel de idei sunt propagate de pe teritoriul României”, a declarat 

Aurescu, într-un interviu pentru Digi24.ro. 

Acesta a subliniat însă că, în cadrul recentei vizite la București a ministrului de externe 

ungar Péter Szijjártó, în 12 iulie, a „subliniat ferm și clar necesitatea și importanța 

menținerii discursului public al oficialilor ungari în logica și spiritul Parteneriatului 

Strategic bilateral din 2002”. 

„Am avertizat și am insistat pentru manifestarea unei atitudini responsabile din partea 

oficialilor ungari aflați în vizită privată în România. Cu acel prilej, ministrul Szijjártó mi-a 

oferit asigurări că oficialii ungari care vor participa la evenimentele de la Tușnad vor 

avea în vedere aceste repere și vor manifesta o atitudine responsabilă față de relația 

bilaterală. Mi-a spus atunci că este în interesul Ungariei ca relația bilaterală să nu fie 

afectată”, a spus Aurescu. 

În acest context, ministrul de Externe a subliniat că „partea ungară a respectat această 

parte a înțelegerii noastre, în sensul că discursul public al oficialilor ungari, inclusiv  
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discursul principal de sâmbătă al premierului Orban, nu a fost provocator la adresa 

României, nefiind abordate sau menționate, în special, chestiuni sensibile pentru noi, 

cum ar fi așa-zisa autonomie pe criteriul etnic sau acordarea de drepturi colective pentru 

persoanele aparținând minorităților naționale”. 

Astfel, „solicitările ce au ținut strict de relația bilaterală cu România au fost avute în 

vedere, nu a fost nimic provocator în mod direct în relație cu România, ceea ce e diferit 

față de alte ediții ale acestui eveniment”, a adăugat el. 

Bogdan Aurescu a calificat drept „regretabil” că astfel de idei au fost propagate de pe 

teritoriul României: „E clar că nu putem fi de acord cu ele. Nu mai spun de declarațiile 

privind rasele, care nu sunt acceptabile”. 

Pe de altă parte, Bogdan Aurescu a precizat că discursul premierului Orban de sâmbătă 

„nu a adus nimic fundamental nou, sunt aceleași concepții pe care le-am văzut deja în 

poziționările oficialilor ungari, doar că au fost puse împreună, iar unele au fost elaborate 

mai pe larg”. 

(Sursa: g4media.ro) 

 

• Ministrul de Externe iordanian, în vizită în România 

Ministrul Afacerilor Externe şi Expatriaţilor din Regatul Haşemit al Iordaniei, Ayman 

Safadi, se va afla marţi în România, la invitaţia şefului diplomaţiei române, Bogdan 

Aurescu. 

Potrivit MAE, vizita are loc în răspuns la deplasarea pe care ministrul Aurescu a făcut-o la 

Amman, în aprilie 2021. 

"Regatul Haşemit al Iordaniei este unul dintre principalii parteneri ai României din 

regiunea Orientului Mijlociu, iar întrevederea celor doi demnitari se va concentra asupra 

perspectivelor şi modalităţilor concrete de dezvoltare a relaţiilor româno-iordaniene pe 

principalele domenii de cooperare, respectiv educaţie, comerţ, agricultură, medicină, 

IT&C, securitate cibernetică, apărare", precizează MAE într-un comunicat de presă 

transmis luni AGERPRES.  
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Vor fi discutate, totodată, modalităţile de creştere a volumului schimburilor comerciale şi 

a investiţiilor, plecând de la potenţialul deja existent. 

Totodată, ministrul Bogdan Aurescu şi omologul său iordanian vor aborda principalele 

dosare politice de interes comun, inclusiv evoluţiile recente din Europa de Est şi din 

Orientul Mijlociu. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 

• Ministrul Virgil Popescu, vizită în SUA: Dezvoltarea programului 

nuclear civil şi întărirea parteneriatului strategic în domeniul energiei, 

pe agenda discuțiilor 

Dezvoltarea programului nuclear civil şi întărirea parteneriatului strategic în domeniul 

energiei sunt priorităţile pe care le voi aborda în cadrul vizitei de lucru pe care o fac 

săptămâna aceasta în SUA, a anunţat, luni, ministrul Energiei, Virgil Popescu. 

"Astăzi am avut un dialog foarte bun, la Washington, cu reprezentanţi ai companiilor 

americane şi canadiene, care sunt parte a proiectului care prevede construirea unităţilor 

3 şi 4 de la Cernavodă. Am discutat cu cei de la SNC-Lavalin, Fluor Corporation şi cu cei 

de la Sargent & Lundy. Totodată, am avut un schimb de idei şi cu reprezentanţii NuScale 

care construiesc reactorul modular de mici dimensiuni, de la Doiceşti. Alături de 

partenerii americani, canadieni şi francezi modernizăm şi dezvoltăm energia nucleară din 

România", a scris pe Facebook ministrul Energiei. 

Acesta a precizat că la discuţiile cu reprezentanţii companiilor americane şi canadiene au 

mai participat E.S. ambasadorul României în SUA Andrei Muraru, consilier la Cancelaria 

prim-ministrului, George Agafiţei, CEO-ul SN Nuclearelectrica, Cosmin Ghiţă, precum şi 

alţi oficiali ai acestei 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 
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• Presa internațională: Ambasadorii țărilor UE discută revizuirea 

planului de reducere a consumului de gaze cu 15%, propus de Comisie, 

după opoziția mai multor state. Miniștrii Energiei vor încerca marți să 

ajungă la un acord 

Reprezentanții celor 27 de state membre ale Uniunii Europene discută astăzi la Bruxelles 

o revizuire a propunerii făcute săptămâna trecută de către Comisia Europeană. Ursula 

von der Leyen a sugerat o micșorare cu 15% a consumului de gaze, până în luna martie 

2023. 

Comisia a precizat la acel moment că această inițiativă este una voluntară, dar în caz de 

urgență ar putea deveni obligatorie, mai ales dacă Rusia sistează fluxul de gaze către 

Europa. Țările au fost îndemnate să-și minimizeze consumul, pentru ca stocurile pentru 

la iarnă să fie făcute mai ușor. 

În timp ce unele guverne au salutat propunerea, altele și-au exprimat îngrijorarea că, la 

actualele prețuri de pe piața energiei, nu ar putea să-și asigure necesarul pentru a trece 

iarna. În baza măsurii, țările care nu sunt dependente de Rusia ar putea fi scutite, iar 

celelalte ar putea realiza reduceri mai mici, pentru ca în final procentul la nivel de 

Uniune să ajungă la 15%. 

Astăzi, Franța a anunțat că se opune unui obiectiv uniform de reducere a consumului, iar 

până acum și-au exprimat criticile și Spania, Portugalia și Grecia. Totodată, Danemarca, 

Irlanda, Italia, Malta, Polonia și Țările de Jos (Olanda) s-au arătat rezervate. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

•  BREAKING Gazprom anunță o nouă reducere drastică a livrărilor de 

gaze către Europa 

Gigantul rus Gazprom a anunțat luni că va reduce drastic livrările de gaze către Europa 

prin gazoductul Nord Stream, la 33 de milioane de metri cubi pe zi începând de 

miercuri, invocând necesitatea mentenanței unei turbine, potrivit Le Monde. 

„Capacitatea de producție a stației de comprimare Portovaya va trece la 33 de 

milioane de metri cubi pe 27 iulie, la ora 7 dimineața”, a precizat Gazprom pe 
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contul său de Telegram. Aceasta reprezintă aproximativ 20% din capacitatea conductei, 

în timp ce în prezent este utilizată doar 40% din aceasta. 

Rusia a redus deja volumul livrărilor sale de două ori în luna iunie, susținând că 

gazoductul nu poate funcționa în mod normal fără o turbină care era în reparații în 

Canada și care nu s-a întors în Rusia din cauza sancțiunilor occidentale impuse în urma 

atacului Rusiei asupra Ucrainei. De atunci, Germania și Canada au fost de acord să aducă 

echipamentul înapoi în Rusia, dar turbina nu a fost încă livrată. 

Pentru Berlin, aceasta este o decizie „politică” și un „pretext” pentru a pune presiune 

asupra Occidentului în contextul conflictului din Ucraina. Președintele rus Vladimir Putin 

avertizase că, dacă țara sa nu primește turbina lipsă, gazoductul va funcționa la 20% din 

capacitatea sa începând din această săptămână, din cauza viitoarelor lucrări de 

întreținere a unei a doua turbine. 

Conducta Nord Stream, despre care Gazprom spune că are o capacitate de 167 de 

milioane de metri cubi pe zi, leagă Rusia de Germania prin Marea Baltică. Gazoductul 

este strategic pentru aprovizionarea cu gaze a europenilor, care sunt puternic 

dependenți de resursele energetice rusești. 

Occidentul acuză Moscova că folosește arma energetică ca represalii la sancțiunile 

adoptate după ofensiva împotriva Ucrainei. Kremlinul, pe de altă parte, spune că 

sancțiunile sunt cauza problemelor tehnice din infrastructura de gaz și că, prin urmare, 

Europa are de suferit de pe urma măsurilor pe care le impune Rusiei. 

Într-o declarație anterioară a Gazprom de luni, grupul de gaze a anunțat că livrarea 

primei turbine care se află în centrul disputei a fost blocată, invocând „probleme 

[datorate] sancțiunilor UE și britanice”. „Rezolvarea lor este importantă pentru a permite 

livrarea motorului în Rusia și pentru a efectua reparațiile complete și urgente ale altor 

motoare cu turbină cu gaz pentru stația de comprimare Portovaia”, a adăugat acesta. 

(Sursa: g4media.ro)  


